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کاهش دمای ۸ استان به زیر صفر
ســازمان هواشناسی نســبت به کاهش دمای هشت استان به زیر صفر هشدار 
داد و توصیه هایی را به کشــاورزان، دامداران، باغداران و ... ارایه کرد.به گزارش 
ایسنا سازمان هواشناسی با صدور هشدار زردرنگ آورده است: نفوذ هوای سرد 
به مناطق غربی کشــور، کاهش دما به زیر صفر و احتمال یخ زدگی محصولات 
کشــاورزی را دوشنبه )۲۶ مهرماه( در استان های کردستان، آذربایجان غربی، 
آذربایجان شــرقی، زنجان، همدان، ارتفاعات استان های کرمانشاه و لرستان و 
سه شنبه )۲۷ مهرماه( در اســتان چهارمحال و بختیاری در پی دارد بنابراین 
وارد شــدن خســارت به محصولات کشــاورزی دور از انتظار نیست. سارمان 
هواشناســی به صاحبان مزارع و باغات تســریع در برداشت محصولات باغی و 
زراعی، محلول پاشــی مزارع کلزا با کودهای اسیدآمینه و ضد استرس، روشن 
کردن آتش و ایجاد مه دود در باغات در ساعات نزدیک صبح و بامداد را توصیه 
می کند و از آنان می خواهد که از مبارزه شــیمیایی در مناطقی که احتمالا دما 
به زیر صفر می رسد، خودداری کنند، از کودهای ازته همچون نیترات آمونیوم 
هنگام اوج ســرما به دلیل آبکی بافت درختان استفاده نکنند و از انجام هرس 

سبز درختان خودداری کنند.

دومین محموله کمک های جمعیت هلال احمر
 به افغانستان ارسال شد

 حسن اســفندیار از ارســال دومین محموله کمک های بشردوستانه جمعیت 
هال احمر جمهوری اســامی ایران به افغانســتان خبر داد.به گزارش پایگاه 
اطاع رســانی جمعیت هال احمر؛ حســن اســفندیار، مدیــرکل عملیات و 
برنامه های بشردوســتانه جمعیت هــال احمر در خصــوص محموله غذایی 
ارســال شده به افغانســتان گفت: جمعیت هال احمر جمهوری اسامی ایران 
روز جمعــه ۲3 مهــر 1400 دومین محموله کمک های بشردوســتانه خود را 
تحویل جمعیت هال احمر افغانستان داده تا در میان مردم قندوز توزیع شود.
وی افزود: محموله های ارســالی هال احمر جمهوری اسامی ایران در اختیار 
مردم افغانستان قرار می گیرد. ساز و کار ارسال کمک های بشردوستانه براساس 
اســتانداردهای فدراســیون بین المللی جمعیت های ملی صلیب سرخ و هال 
احمر اســت. محموله پس از رســیدن به فرودگاه کابل، اقام امدادی و غذایی 
به سمت انبارهای جمعیت هال احمر افغانستان هدایت می شود. سپس آن ها 
لیســت افراد و مناطق توزیــع را در اختیار ما می گذارنــد و با موافقت هال 
احمر جمهوری اسامی ایران، توزیع کمک ها آغاز می شود.مدیر کل عملیات و 
برنامه های بشردوســتانه جمعیت هال احمر ایران توضیح داد: محموله قبلی 
50 تن موادغذایی بود که به کابل ارســال شد و این محموله نیز 10 تن اقام 
خوراکی و امدادی را شــامل برنج، قندو شــکر، حبوبات، کنسرو و تعدادی پتو 

دربردارد که در اختیار مردم قندوز قرار خواهد گرفت.

۸۰ درصد آسیب های بینایی قابل پیشگیری است 
رئیــس انجمــن علمی اپتومتری ایــران،  با عنوان این مطلــب که ۸0 درصد 
آسیب های بینایی قابل پیشگیری است، بر نقش اپتومتریست در ارائه خدمات 
به مردم تاکید کرد. دکتر علی میرزاجانی اســتاد گروه اپتومتری دانشگاه علوم 
پزشــکی ایران و رئیس انجمن علمی اپتومتری کشــور ضمن تاکید برجایگاه 
اپتومتریســت ها در برنامه های پیشــگیری از نابینایی و کم بینایی گفت :روز 
۲۲ مهر ماه 1400 توســط سازمان بهداشت جهانی  )WHO( و نظام جهانی 
اپتومتــری )WCO( بــه عنوان روز جهانی بینایی نام گذاری شــده اســت. 
میرزاجانی اعام کرد : روز جهانی بینایی امسال با شعار »چشمانتان را دوست 
بدارید« بــه نوعی به اهمیت و غیر قابل جایگزینی ایــن موهبت الهی و لزوم 
محافظت از برترین راه ارتباطی انســانها با جهان اطرافشــان تاکید دارد.  وی 
ادامه داد : هشــتاد درصــد اطاعات محیط از طریق چشــمها و دیدن فراهم 
می گردد و همچنین هشتاد درصد یادگیری ما از طریق بینایی شکل می گیرد 
و جالب اینجاســت که هشتاد درصد آســیب های بینایی که منجر به نابینایی 
می گردند نیز قابل پیشگیری هستند. رئیس انجمن علمی اپتومتری ایران گفت 
: تیــم فعال روز جهانی بینایی،  چهار مقوله جلوگیری از آســیب های بینایی 
با تغذیه و شــیوه صحیح زندگی، محافظت در برابر تشعشــعات و عوامل خطر 
بینایی، برنامه ریزی برای معاینات دوره ای و اولویت بخشی به سامت بینایی 
در برنامه کلی ســامت را جهت حفظ ســامت بینایی بیان می نمایند.    وی 
خاطر نشــان کرد : آســیبهای بینایی از جمله انــواع ماکولوپاتی ها گاهی دید 
مرکزی را دچار اشــکال می نمایند و زمانی میدان بینایی یا به عبارتی بینایی 
محیطی را در اثر برخی بیماریها از جمله مراحل اولیه بیماری آب سیاه دست 
خوش تغییر قرار می دهند. بنابر این هرگز رضایت فردی شخص از بینایی خود 
نمی تواند ماک درستی برای اطمینان از سامت بینایی باشد با توجه به اینکه 
اغلب بیماری ها بتدریج و به آهستگی پیشرفت می کنند و فرد متوجه تغییرات 
نمی شود و تنها معاینات دوره ای و سنجش تخصصی بینایی می تواند تضمینی 

برای سامت بینایی باشد. 

7۰ طرح از حمایت های توانمندسازی پارک فناوری 
پردیس برخوردار شدند 

مدیر کل سرمایه گذاری و بومی سازی فناوری پارک پردیس در مراسم اختتامیه 
طرح تیکاف که همزمان هفته نکوداشت بیست سالگی پارک برگزار شد، گفت: 
ســومین دوره طرح توانمندسازی تیکاف با ثبت نام بیش از ۲۶00 طرح از 30 
اســتان کشور آغاز شد و در پایان ۷0 طرح از حمایت های مختلف پارک برای 
تســهیل فرایند تجاری سازی برخوردار شــدند.به گزارش روابط عمومی پارک 
فناوری پردیس، احمد عسگری مدیر کل سرمایه گذاری و بومی سازی فناوری 
پارک پردیس در پایان رویداد دو روزه اختتامیه ســومین طرح توانمندسازی 
تیکاف که با حضور تیم های ارائه برترین طرح ها از سراســر کشور برگزار شد، 
گفت: ســومین دوره طرح تیکاف تفاوت هایی با دوره های قبل دارد. دوره های 
قبل ویژه اعضای بنیاد ملی نخبگان برنامه ریزی شــده بود؛ اما در سومین دوره 
تیکاف با توجه به نیاز کشــور و با پیشــنهاد پارک فناوری پردیس به معاونت 
علمی و فناوری، قرار بر این شد میزبان همه عاقه مندان باشیم.او افزود: عاوه 
بر این،  به دلیل شــرایط به وجود آمده به علت شــیوع بیماری کرونا، سومین 
دوره تیکاف به صورت مجازی برگزار شد و این موضوع باعث شد امکانی فراهم 
کنیم که عاقه مندان در دیگر استان ها نیز امکان شرکت در این طرح را داشته 
باشند.وی افزود: ثبت نام سومین دوره طرح تیکاف از آذر ماه سال گذشته آغاز 
شــد. در بازه مهلت ثبت نام، ۲۶00 نفر از 31 اســتان در طرح ثبت نام کردند. 
50 درصد از ثبت نام کنندگان دارای مدرک ارشــد و دکتری، 40 درصد دارای 
مدرک کارشناســی و 10 درصد نیز دارای مــدرک دیپلم و فوق دیپلم بودند.
مدیر کل سرمایه گذاری و بومی ســازی فناوری پارک پردیس گفت: از ۲۶00 
نفری که در مرحله اول ثبت نام کردند، 400 نفر برای شرکت در طرح برگزیده 
شدند و در نهایت 110 نفر یا گروه انتخاب شده و در دوره 3 تا 5 ماهه تیکاف 
بســته به نیاز تیم، شــرکت کردند. در پایان و در اختتامیه دوره طرح تیکاف 
در روزهــای ۲1 و ۲۲ مهرماه نیز ۷0 طرح بــا حضور در مرحله آخر موفق به 
کسب حمایت های مختلف پارک برای تسهیل مسیر تجاری سازی خود شدند.

حرکت اتوبوس سیار زندگی  در منطقه2 
شــهردار منطقه ۲ گفت: در راستای سیاســت های شهرداری تهران در اجرای 
پویــش جهادی »تهــران دوباره جان می گیــرد« و تســهیل درارائه خدمات 
واکســینه به شهروندان،اتوبوس سیار زندگی در میادین کاج و صادقیه  مستقر 
شد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه ۲، مهدی صالحی  ، با اعام این 
خبر گفت:مدیریت شــهری منطقه ۲ از آغاز واکسیناسیون  در تاش است با 
همکاری مرکز بهداشت  شــمال غرب تهران با  تجهیز امکانات زمینه را برای 
واکسیناسیون شهروندان ، فراهم کند  و درتاش است ظرفیت های خود را در 
اختیار ســتاد مقابله با کرونا   قرار دهد تا به مهار هر چه زودتر ویروس کرونا 
کمک کند.ویبا بیان اینکه همسو با  پویش جهادی تزریق 300 هزار دز واکسن 
در شــهر تهران ، 5 مرکز تجمیعی واکسیناسیون در منطقه۲ فعال است گفت:  
مجموعه  ســوله الزهرا شــماره ۶۸ واقع در خیابان ایثارگران در محله فرحزاد 
، ســوله الزهرا 3۷ واقع در محله طرشــت ، مرکز بهاران  در محله مرزاداران ، 
پایانه اتوبوســرانی  واقع در میدان تیموری و بوستان گفتگو از جمله مراکزی 
است که پذیرای متقاضیان اســت . وی افزود: به منظور تسهیل در دسترسی 
شهروندانی که امکان حضور در مراکز تجمیعی واکسیناسیون در سطح منطقه 
را ندارند، ۲ دستگاه اتوبوس به صورت سیار در میادین کاج و صادقیه خدمات 
واکسیناســیون ارائه می کنند.شــهردار منطقه۲ به اجرای طرح واکسیناسیون 
اتباع خارجی اشــاره کرد :  با هماهنگی به عمل آمده با مرکز بهداشت شمال 
غرب تهران ، ســه مرکز منتخب در منطقه ۲ جهت واکسینه شدن شهروندان 

و نیز اتباع خارجی  فراهم شد.

اخبار کوتاه
واکسن به تنهایی بیماری را کنترل نمی کند

احتمال افزایش دوباره ابتلا به کرونا در کشور 

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد

جزئیات بازگشایی مدارس از آبان

وزیر بهداشت خبر داد

آماده باش بیمارستان ها برای موج ششم کرونا

اخطار وزیر رفاه به مسئولان برای رسیدگی به امور معلولان

مجازات در انتظار متخلفان

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت 
درباره احتمال بروز موج ششــم بیماری کرونا در کشور، 
الزام رعایت موارد بهداشتی در کنار واکسیناسیون، توزیع 
واکسن پاستور در دانشــگاه های علوم پزشکی، مطالعات 
در دســت انجام درباره اثربخشــی واکســن های کرونا از 
جمله ســینوفارم و ... توضیح داد.به گزارش ایسنا، دکتر 
محمدمهدی گویا در نشست خبری دیروز خود، در پاسخ 
به سوال ایســنا، درباره احتمال بروز موج ششم کرونا در 
کشور و اقدامات انجام شــده در این زمینه، گفت:  درباره 
موج ششــم پیش بینی ها این است که این احتمال وجود 
دارد. هرچــه جلو می رویم، از آنجایــی که داریم به فصل 
سرما نزدیک تر می شویم و در عین حال زندگی در ازدحام 
مانند دانش آموزان که به مدرســه می روند و دانشجویان 
که به دانشــگاه می روند و شرایط اینچنینی باعث می شود 
که موارد بیماری مجددا آغاز شود.وی افزود: البته در این 
زمینــه عوامل متعددی موثرند کــه می توانند این موج را 
تــا جای ممکن کاهش دهند؛ اول از همه بحث واکســن 
اســت. اگر موج پنجم با این شدت سنگین وجود داشت، 
بنابه دو عامل بود؛ یکی اینکه با سویه جدیدی از ویروس 
کووید1۹ مواجه بودیم یعنی ســویه دلتا که چندین برابر 
قدرت ســرایت بیشــتر و همچنین بیماری زایی بیشــتر 
داشــته اســت. دوم اینکه زمانی که این موج شروع شد، 
هنوز واکسیناســیون در کشور ما آن طور که ظرف دو ماه 

اخیر اوج گرفته، اوج نگرفته بود.
 اکنــون ظرف حداقل یک مــاه اخیر، در روز بیش از یک 
میلیون دز واکسن تزریق شــده که این خودش منجر به 
کاهش موارد ابتا به بیماری می شــود، اما اگر این تصور 
را داشته باشیم که تنها واکسن می تواند باعث کنترل این 
بیماری شــود، به بیراهه رفته ایم.گویا ادامه داد: واکســن 
بــه تنهایی نمی توانــد این بیماری را کنتــرل کند، بلکه 
در کنــار رعایت توصیه های بهداشــتی بــه ویژه رعایت 
استفاده از ماسک، شست وشوی دست ها،   عدم حضور در 
اجتماعاتی که ضرورتی بــرای آن ها وجود ندارد و عوامل 
دیگر می تواند موثر باشــد و این مــوارد کنار هم معنی و 
مفهوم پیدا می کنــد.وی افزود: موضوع دیگری که خیلی 
تاثیرگذار اســت، این اســت که در محیط های پر ازدحام 
باید سیســتم های تهویه ای به نحو مناسبی باشد که مانع 
به چرخــش درآمدن ویروس به ویژه در فضاهای بســته 
باشــد. بنابراین اینطور نیســت که یک عامــل را دخیل 
بدانیم. از طرف دیگر موضوع بســیار مهم این اســت که 
زمانی می توانیم پیش بینی کنیم که اطاعات کافی داشته 
باشــیم. اطاعات ما درباره بیماری کووید1۹ به 14 تا 15 
روز آینده محدود می شــود. بنابراین اگر بخواهیم بیش از 
آن را پیش بینی کنیم،   این پیش بینی مبتنی بر شــواهد 
علمی نیســت.وی در پاسخ به ســوال دیگر ایسنا،   درباره 
زمان آغاز واکسیناســیون عمومی با واکسن پاستور، گفت: 
واکســن پاســتور مجوزهای خود را از سازمان غذا و دارو 
دریافت و در برنامه واکسیناســیون کشوری قرار گرفته و 
قرار است هم برای سنین بالای 1۸ سال و هم برای سنین 
1۲ تا 1۸ سال مورد اســتفاده قرار می گیرد. این واکسن 

در دانشــگاه های علوم پزشــکی توزیع شده و هیچ منعی 
برای اســتفاده از آن وجود نــدارد و در اختیار مردم قرار 
می گیرد.گویا در پاسخ به سوالی درباره اثربخشی واکسن 
ســینوفارم و لزوم تزریق دز سوم برای این واکسن، گفت: 
در این زمینه چندین مطالعه در دســت انجام است. یکی 
دیگر از مطالعاتی که از ســوی معاون تحقیقات و فناوری 
وزارت بهداشــت در حال انجام اســت، در ســطح بسیار 
ارزشــمندی است و منتشر می شــود. تاش ما این است 
که این مطالعات را جمع آوری کرده، باهم مقایســه کنیم 
و در صورت نیاز درباره اینکه آیا لازم اســت که فردی که 
واکسن تزریق کرده، یک نوبت دیگر برایش واکسن تزریق 
شــود یا نه، تصمیم می گیریم.گویا در پاســخ به ســوالی 
درباره شباهت عائم کرونا و آنفلوآنزا و سرماخوردگی در 
فصل ســرما، گفت: توصیه ما این اســت که کماکان باید 
کووید1۹ را جدی بگیریم. حتی اگر کســی تستش منفی 
باشــد، اگر عائم دیگرش به نفع کووید باشد،   باید حتما 
با این پیش فرض همکاران پزشــک جلو روند و بیماری را 
مورد ماحظه قــرار دهند و شــاید در برخی موارد لازم 
به تکرار تست باشــد که بسته به تشخیص پزشک است. 
اصولا کســی که با این عائم مراجعه می کند، شاید  یکبار 
ویزیتــش کفایت نکند و نیاز باشــد که پزشــک از حال 
عمومی بیمارش در نوبت های بعدی چه به صورت مجازی 
و چــه به صورت حضوری اطاع پیدا کند.وی در پاســخ 
به ســوالی درباره وضعیت آنفلوآنزای فصلی در کشــور، 
گفت: از حدود یکســال ونیم گذشــته تاکنون مواردی از 
آنفلوآنزای فصلی که هر ســاله به صورت گســترده شاهد 
آن بودیــم، بــه صورت کم و نــادر مشــاهده کردیم که 
البته رعایت دســتورالعمل های بهداشــتی می تواند یکی 
از مهمترین عوامل پیشــگیری از آنفلوآنزای فصلی باشد 
و در کنار آن واکسیناســیون آنفلوآنزا قرار دارد. در عین 
حال نمی شــود قاطعانه صحبت کرد و بگوییم امسال هم 

آنفلوآنزا نخواهیم داشــت. ما احتیاط می کنیم و به شدت 
نگران هستیم زیرا شخصیت آنفلوآنزا به این صورت است 
که اگر یکی دو ســال کاهش یابد، احتمال اینکه در سال  
جاری یا ســال بعد موارد این بیماری افزایش چشــمگیر 
داشته باشــد، دور از انتظار نیست. بنابراین توصیه ما این 
 است که خانواده ها حتما مساله واکسیناسیون آنفلوآنزا را 

جدی بگیرند.
همچنین وی گفت: بعد از ســال ۲01۹ شــاهد افزایش 
ابتا به ســل هستیم و در کنار آن شاهد کاهش تشخیص 
بیماری هســتیم و از طرفی مرگ و میر ناشی از سل هم 
افزایش یافته اســت. دانشــمندان معتقدنــد دلیل اصلی 
این رکــود و کاهش تشــخیص موارد بیمــاری به دلیل 
پاندمی کووید1۹ اســت.او ادامــه داد: کرونا از نظر عائم 
بالینی مشــاهبت های قابــل توجهی با ســل دارد. الان 
توجهات همه دنیا و پزشکان به کرونا معطوف شده است و 
هر کسی با عائم تنفسی بویژه عائم تنفسی حاد مراجعه 
کند اولین تشــخیص کووید1۹ است مگر آنکه خاف آن 
ثابت شــود. این امر سبب شــده توجهات به بیماری سل 
کاهــش یابد.وی افزود: از طــرف دیگر مردم هم کمتر به 
مراکز درمانی مراجعه می کنند زیرا توصیه می شود کمتر 
از خانه خارج شــوند و این امر ســبب می شــود کمتر و 
دیرتر بیماری هایشان تشــخیص داده شود و اطاعات ما 
به طور مشــخص نشان می دهد موارد تشخیص دیرهنگام 
سل در همه جای دنیا و همچنین کشور ما افزایش یافته 
است. تشخیص دیرتر یعنی یک فرد آلوده در حال انتقال 
بیماری به ســایرین اســت و خودش از این اتفاق خبری 
ندارد.گویــا ادامه داد: البته ایــن اتفاق محدود به بیماری 
سل نیست، سایر بیماری های دیگر هم که می توانستند به 
موقع تشــخیص داده و درمان شوند تحت تاثیر کووید1۹ 
قرار گرفتنــد و همین وضعیت بــرای عفونت HIV هم 
وجود دارد و اگر به صــورت جدی با این موضوع برخورد 

نشــود ممکن است در آینده شــاهد افزایش موارد ابتا و 
مرگ ناشــی از این گونه بیماری ها باشیم.وی با تاکید بر 
لزوم ســرمایه گذاری جدی بر این موضــوع و بیماریابی 
فعال، اظهار کرد: ســرمایه گذاری تنها معنای ســرمایه 
گذاری مالی ندارد و شــاید یکــی از اهداف ما این بخش 
باشد، اما از طرفی سرمایه گذاری در تامین نیروی انسانی 
برای کنترل این بیماری بخصوص در سیســتم بهداشتی 
که بار اصلی موارد تشــخیص سرپایی بیماری را به عهده 
دارد و ســرمایه گذاری در روش های تشــخیصی جدید و 
درمان جدید بسیار اهمیت دارد. همه موارد سبب می شود 
به نتیجه برســیم. در برنامه کنترل سل کشور تجدیدنظر 
کنیم و راه هایی بیابیم که آســیبی که از کووید1۹ به سل 
وارد آمده اســت تخفیف یابد و در شــرایطی قرار بگیریم 
که این آســیب به حداقل ممکن برســد.او با اشــاره به 
اینکه بــا افزایش برنامه بیماریابی فعال موارد شناســایی 
شده بیماری سل تا ســال ۲01۹ افزایش پیدا کرده بود، 
تصریح کرد: اما پس از این تاریخ موارد شناســایی کاهش 
یافت و حدود ۲0 درصد کمتر از ســال ۲01۹ بیماریابی 
کردیم. در ســال 13۹۹ تعداد 5۶۶۶ مورد مبتا به سل 
گزارش شده در کشور داشتیم که 1۸ درصد آنها جمعیت 
غیر ایرانی بودند و ما بــه آنها هم خدمت دادیم. کماکان 
استان های سیستان و بلوچستان بخصوص شهرستان زابل 
و استان گلستان رکورددار ابتا به سل هستند.وی افزود: 
با تمهیدات اندیشــیده شده در برنامه کنترل سل کشور و 
بویژه رایگان بودن تشخیص و درمان سل توفیقات خوبی 
در کنترل بیماری داشتیم. موارد تشخیص داده شده سل  
در ســال ۲01۹ در دنیا ۷.1 میلیون نفر بودند و در سال 
۲0۲0 این آمار یک میلیون و 300 هزار نفر کاهش یافت. 
این دلیل آن نیســت که فکر کنیم موارد ابتا کم شــده 
اســت بلکه بیماریابی دستخوش آسیب شده و لازم است 
برایش برنامه ریزی شــود و این نشــان می دهد خیلی از 
بیماران مبتا بدون تشــخیص ماندند.وی درباره وضعیت 
سل گاوی در کشــور، گفت: آماری در این زمینه نداریم. 
این بیماری در بین دام های کشــور ما وجود دارد. ارتباط 
نسبتا خوبی با سازمان دام پزشکی داریم. یکی از اقدامات 
خوب این سازمان انجام اقدامات کنترلی برای پیشگیری 
از ســل گاوی در بین دام های اهلی است. ما اگر اطاعاتی 
درباره بیمار خاصی که مبتا به این بیماری است، داشته 
باشــیم بافاصله به سازمان دام پزشــکی اعام می کنیم 
که این ســازمان بافاصله دام های آن منطقه را بررســی 
می کنند.گویا درباره انجام واکسیناسیون عمومی علیه سل، 
گفت: واکسنی که ما استفاده می کنیم فقط برای کودکان 
اســت و برای کودکانی که تازه متولد می شوند، به صورت 
روتین  در همان روزهای اول تولد تزریق می شــود. برای 
بزرگســالان نیســت و لزومی هم ندارد که افراد بزرگسال 
بر علیه ســل واکسینه شوند. واکسن ســل تولید داخلی 
انســتیتو پاســتور بوده و یکی از بهترین واکسن های دنیا 
محســوب می شود. برای این واکســن درخواست شده تا 
بتواند مجوز سازمان جهانی بهداشت را هم برای صادرات 

دریافت کند.  

ســخنگوی وزارت آموزش و پــرورش در امر 
بازگشــایی مدارس، جزئیات و نحوه بازگشایی 
مدارس در آبان ماه را اعام کرد.علیرضا کمرئی 
در گفت وگو با ایســنا، در این باره اظهار کرد: 
در مهرماه شاهد بازگشــایی تدریجی مدارس 
روســتایی و عشــایری بودیم. همچنین مجوز 
فعالیت مدیریت شده و گروه بندی شده دانش 
آموزان اول ابتدایی به منظور آشــنایی با معلم 
و محیط مدرســه صادر شــد. مدارس فنی و 
حرفه ای و کاردانش نیز برای دروس مهارتی و 

کارگاهی مجاز به فعالیت و بازگشایی حضوری 
بودنــد.وی افزود: برای آبان مــاه برنامه بر این 
است که با توجه به گسترش شرایط بهداشتی 
و توســعه واکسیناســیون در کشــور و حتی 
واکسیناسیون دانش آموزان، بازگشایی مدارس 
شهری نیز آغاز شود.سخنگوی وزارت آموزش و 

پرورش در امر بازگشایی مدارس با بیان اینکه 
واکسیناســیون دانش آموزان شرط بازگشایی 
مدارس نبوده اســت، اما با توســعه این روند 
فضای بهتری ایجاد می شــود و دانش آموزان 
متوسطه اول، دوم و هنرستانی ها شرایط بهتری 
خواهند داشــت گفت: به این ترتیب در نیمه 

اول آبان ماه مدارس کم جمعیت شــهری که 
شرایطشان ارزیابی شده، بخشی از فعالیت های 
خود را به صــورت حضوری آغاز خواهند کرد.
کمرئــی افزود: در نیمه دوم آبان ماه به ســایر 
مدارس باقی مانده می رســیم. ما در این مسیر 
فرصت داریم که باز هم شرایط را ارزیابی کنیم 

و اگر لازم اســت در مجوزها تجدید نظر کرده 
و یا در صدور آنها تســریع کنیم که به شرایط 
کلی کشــور و روند توســعه واکسیناسیون باز 
می گردد.وی ادامه داد: امید داریم بر اســاس 
الگو و هماهنگی که با وزارت بهداشت داریم در 
دهه ســوم آبان شاهد باشیم مدارس بزرگ ما 
بخشی از فعالیت هایشان را به صورت حضوری 
و مــدارس کوچــک همه فعالیت شــان را به 
صورت حضوری ارائه می دهند و دانش آموزان 

از آموزش باکیفیت تری برخوردار هستند.

وزیر بهداشــت با بیــان اینکه تمهیــدات لازم برای موج 
ششم کرونا در کشور دیده شــده است، گفت: امیدواریم 
با واکسیناســیون زیادی که انجام شــده و با رعایتی که 
مردم می کنند، موج بعدی نســبت به موج قبل ســبکتر 
باشد.به گزارش ایســنا، بهرام عین اللهی گفت: برای موج 
ششــم کرونا هــم تمهیدات لازم را انجــام داده ایم و هم 
بیمارســتان هایمان در حال آماده باش هستند.وی افزود: 
همچنین پرســنل،  پزشــکان، پرســتاران و کمیته های 
علمی در حال آمادگی هستند و با تجربیاتی که از گذشته 
داشتیم نگرانی از نظر درمان وجود ندارد.عین اللهی تاکید 
کرد: امیدواریم با واکسیناســیون زیادی که انجام شده و 

رعایتی که مردم می کنند موج بعدی نسبت به موج قبلی 
سبک تر باشد.

۱۸۱فوتی و ۷۵۱۵ ابتلای جدید کرونا در کشور
بنابر اعام وزارت بهداشــت در یک شــبانه روزمتاسفانه 
1۸1 بیمار کووید1۹ در کشــور به دلیل این بیماری جان 
خود را از دســت دادند.به گزارش ایسنا، بنابر اعام مرکز 
روابط عمومی و اطاع رســانی وزارت بهداشت، از روز ۲3 
مهر تا روز ۲4 مهرماه 1400 و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۷ هزار و 515 بیمار جدید مبتا به کووید1۹ 
در کشــور شناسایی شــد که یک هزار و 1۹۷ نفر از آنها 
بستری شــدند.مجموع بیماران کووید1۹ در کشور به 5 

میلیون و ۷۷3 هزار و 41۹ نفر رسید.متاســفانه در طول 
۲4 ســاعت، 1۸1 بیمار کووید1۹ جان خود را از دســت 
دادند و مجموع جــان باختگان این بیماری به 1۲3 هزار 
و ۸۷۶ نفر رسید.خوشــبختانه تا روز ۲4 مهر، 5 میلیون 
و 30۹ هــزار و ۹۹۲ نفر از بیماران، بهبــود یافته و یا از 
بیمارســتان ها ترخیص شــده اند.4 هــزار و ۸40 نفر از 
بیماران مبتا به کووید1۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۲4 مهر، 33 
میلیون و ۸۹۸ هزار و ۹۷۸ آزمایش تشــخیص کووید1۹ 
در کشور انجام شده است.در حال حاضر ۹ شهر کشور در 
وضعیت قرمز، 10۶ شــهر در وضعیت نارنجی، ۲۲۸ شهر 

در وضعیت زرد و 105 شهر در وضعیت آبی قرار دارند.
همچنیــن بنابر اعام روابــط عمومی وزارت بهداشــت، 
در یک شــبانه روز، ۸۲۸ هزار و 4۸3 دُز واکســن کرونا 
در کشــور تزریق شد.به گزارش ایســنا، بنابر اعام روابط 
عمومی وزارت بهداشت، تا روز ۲4 مهر، 4۸ میلیون و 15 
هــزار و 15۹ نفر دُز اول واکســن کرونــا و ۲3 میلیون و 
343 هــزار و 11۸ نفر نیــز دُز دوم را تزریق کرده اند.بر 
این اساس مجموع واکســن های تزریق شده در کشور به 
۷1 میلیون و 35۸ هزار و ۲۷۷ دُز رسید.همچنین در یک 
 شــبانه روز، ۸۲۸ هزار و 4۸3 دُز واکسن کرونا در کشور

 تزریق شد.

وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی با بیان 
اینکــه در ارتباط با نابینایان به صورت اخص 
و جامعــه معلولان بــه صورت عام تــر باید 
چنــد کار را پیگیری کنیــم و خواهیم کرد، 
افــزود: اولین کاری که انجــام می دهیم این 
است که گزارشــی ملی از اینکه مسئولین و 
دســتگاه هایی که در حــوزه حقوق معلولان 
مسئولیت داشــتند و دارند چه کار کردند و 
 چقدر به وظایف و مسئولیت خود عمل کردند، 

تهیه کنیم.
به گزارش ایســنا، حجــت الله عبدالملکی در 
نشســت تخصصی که بــا جامعــه نابینایان 
کشور و انجمن های فعال در امور نابینایان به 
مناسبت روز جهانی عصای سفید برگزار شد، 
با بیان اینکه به عنوان مسئول باید وظایف مان 
را بشناســیم و پیگیــری و اجــرا کنیم و در 
چنین جلســاتی نقص های خود را بشماریم 
و کارهایی را که نکردیــم را مجدد یادآوری 
کنیم و البته اگر کارهایی کردیم که دوستان 
ما در بهزیســتی کارهای خوبی انجام دادند، 
اطاع رســانی کنیم، گفت: ما به تازگی کار را 
با کمک همکاران در بهزیستی شروع کردیم 
و تاش می کنیم وظایف خود را در حد توان 

پیگیری کنیم و انجام دهیم.عبدالملکی بابیان 
اینکه در ارتباط با نابینایان به صورت اخص و 
جامعه معلولان به صورت عام تر باید چند کار 
را پیگیری کنیم و خواهیم کرد، افزود: اولین 
کاری که انجام می دهیم این اســت که یک 
گزارش ملی از اینکه مسئولین و دستگاه هایی 
که در حــوزه حقــوق معلولان مســئولیت 
داشــتند و دارند، چــه کار کردند و چقدر به 
وظایف و مســئولیت خود عمل کردند، تهیه 
کنیم. دکتر قبادی دانا و همکارانشان از امروز 
مســئول هســتند که گزارش ملی براساس 
تمام مفــاد قانونی و مقرراتــی که در دولت 
و خــارج از دولت بــرای حمایــت و احقاق 
حقــوق معلولان گذرانده شــده، تهیه کنند.
وی اظهــار کرد: آخر آذرمــاه این گزارش و 
عملکردی که هر کدام از دســتگاه ها از جمله 
دســتگاه هایی که تحت مدیریــت وزارتخانه 
خودمان را مانند بهزیســتی و از جمله وزارت 
تعاون را منتشر خواهیم کرد و تذکرات لازم 

را به دســتگاههای موردنظر با رونوشــت به 
رئیس جمهور ارایــه خواهیم کرد و یادآوری 
خواهیم کرد چه کارهایــی انجام نداده اند و 
 البته بابت کارهایی کــه انجام داده اند تقدیر

 خواهیم کرد.
وزیــر رفاه تاکید کرد: اما همه دســتگاه های 
مسئول و مسئولین این را بدانند که به عنوان 
اخطار و هشــدار عرض می کنم که فروردین 
1401 گزارش دیگری تهیه خواهد شد که این 
گزارش را خدمت مقام معظم رهبری ارسال 
می کنیم و کم و کاستیها را به مراجع قضایی 
ارجاع خواهیم کرد. در ارتباط با وظایفی که 
در قوانین برای جامعه معلولان در نظر گرفته 
شــده و احیانا برخی دســتگاههایی که کم 
کاری کرده باشند، قضیه را پیگیری خواهیم 
کرد.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره 
بــه اینکه در ماده 15 قانون حمایت از حقوق 
افــراد دارای معلولیت ـ مبنــی بر تخصیص 
سه درصد اســتخدامها به جامعه معلولان ـ 

مجازات هم تعیین شده، به تبصره ۲ ماده 15 
این قانون اشــاره کرد و گفت: این را پیگیری 
قضایی خواهیم کرد و قانون مشــخص کرده 
اســت. بالاترین مسئول دستگاه  های اجرایی، 
نهادهــای عمومی غیردولتی، شــهرداری ها و 
بانک ها مکلف به اجرای دقیق مفاد این ماده 
هستند. متخلفان حسب مورد با حکم مراجع 
ذی صاح به مجازات تعزیــری جزای نقدی 
درجه 5 تا ۸ موضوع ماده 1۹ قانون مجازات 
ماه 13۹۲،  اردیبهشــت  اول  اسامی مصوب 
انفصال موقت یا دائم از خدمات عمومی، تنزل 
مقام و یا محرومیت از انتصاب به پســت های 
حســاس و مدیریتــی و یا اخــراج از نهاد یا 
عبدالملکی  متبوع محکوم می شوند.  سازمان 
ادامه داد: از این به بعد ما خواهش نمی کنیم 
برای اجــرای قوانین مربوط به معلولان، بلکه 
موضوع را پیگیری قانونی و قضایی می کنیم. 
دســتگاهی که به حکم قانون باید سه درصد 
اســتخدام از معلولان را انجــام دهد و انجام 

نمی دهد، مجازات خواهد شد و این را تکلیف 
خود بــه عنوان نماینده جامعــه معلولان در 
 هیــات دولت می دانــم که ایــن موضوع را

 پیگیری کنم. 
وی با بیــان اینکه دومیــن اقدامی که برای 
احقاق حقــوق معلولان لازم اســت پیگری 
شود این است که بسترسازی کنیم که بخش 
خصوصی شــرکت ها و مردم بتوانند آن حقی 
که بر گردنشــان اســت را ایفــا کنند گفت: 
برنامه ریزیهایی در این زمینه انجام می شــود.

عبدالملکی در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشــاره به اصاح قوانیــن و ایجاد مقررات 
جدید اظهار کرد: آیین نامه هایی که به موجب 
بندهایی از قوانین لازم اســت تنظیم شود و 
اکنون در حال تدوین اســت که در هفته ها و 
ماههای آینده در دولت مطرح می شــود.وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین با اشاره 
به شرکت های دانش بنیان و موسسات نوآور و 
گروه های استارتاپی گفت: از همه افراد خاق 
و نوآوری که در کشور زیاد هستند درخواست 
داریم برای اینکه مسائل و مشکات معلولان 
را با رویکرد حل مســئله بتوانیم حل کنیم، 

ورود کنند.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری، گفت: همه دستگاه های 
مسئول دولتی از جمله وزارت بهداشت، سازمان برنامه و 
بودجه و سازمان امور استخدامی کمبود حداقل 100 هزار 
پرســتار را قبول دارند.به گزارش ایسنا، محمد میرزابیگی 
در جلســه شــورای عالی نظام پرســتاری، گفت: تعیین 
اســتاندارد ملی نسبت پرستار به تخت از جمله مهمترین 
اولویت های حوزه پرســتاری اســت که دنبال می کنیم و 
حتی اگر به ایده آل ها نرســیم در ماه های آینده با اولویت 
دنبال می شــود.وی در ادامه با اشاره به لزوم اجرای فوق 

العــاده خاص، گفت: موضوع فوق العاده خاص برای اولین 
بار از ســوی سازمان نظام پرســتاری مطرح شد و حتما 
موافق اجرای آن هستیم.بنابراعام روابط عمومی سازمان 
نظام پرستاری، میرزابیگی تاکید کرد: استخدام پرستار بر 
اساس نیاز کشور باید انجام شود، در موارد استخدام انجام 
شــده حدود 30 درصد اســتخدام ها از نیروهای شرکتی 
انجام شــده است اما بکارگیری نیروی شرکتی برای افراد 
تحصیلکرده دانشــگاهی قابل قبول نیســت و فقط برای 

نیروهای زیر دیپلم قابل قبول است.

جانشین رئیس ســازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی از 
بازگشــت دوره آمــوزش رزم مقدماتــی کارکنان وظیفه 
به مدت شــش هفته از اول آبان ماه ســال جاری به بعد 
خبرداد.به گزارش ایســنا سردار رحمان علیدوست اظهار 
کرد: با توجه به افزایش ســطح ســامت جامعه و کاهش 
شــیوع ویروس کرونا و واکسیناسیون حداکثری سربازان، 
دوره آمــوزش رزم مقدماتــی مشــمولان اعزامی آبــان 
ماه و ماه های بعد به مدت شــش هفتــه با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشــتی در مراکز آموزش نیروهای مسلح 

اجرا می شــود.به گزارش پایگاه خبری پلیس جانشــین 
رئیس ســازمان وظیفه عمومی نیــروی انتظامی گفت: در 
شرایط شیوع ویروس کرونا و اعمال محدودیت های تردد 
بین اســتانی و توجه ویژه به ســامت سربازان مقرر شد 
دوره آموزشــی به چهار هفته کاهش یابد که برابر تدابیر 
ستاد کل نیروهای مســلح و با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی در مراکز آموزش نیروهای مسلح، مدت آموزشی 
ســربازان در سراسر کشــور مطابق روال گذشته به مدت 

شش هفته اجرا می شود.

دوره آموزشی سربازی شش هفته شدکمبود ۱۰۰ هزار پرستار در کشور


